
Motion till riksdagen 

1988/89:456 

av Gullan Lindblad och Göthe Knutson (båda m) 

Arbetsmarknaden i Värmlands län 

Ljusning pa arbetsmarknaden- men moln vid horisonten 

Värmland; län har i manga år varit ett l�in med stora arbetslöshetsproblem 
och har nä�t Norrbotten haft den �törsta arbctslö;heten i landet. Framst 
p.g.a. dc senaste aren� konjunkturuppgang har arbetslösheten i länet 
min;kat och Värmland ligger nu p a fj�irde plats i "arbetslöshetsligan ·· med 
2.2 procent öppet mbet;lö�a. Aug. l 9H3 nadde Värmland "bottenrekordet" 
med lO 500 arbetslösa. medan ;iffran för dec. 1988 var ca -WOO arbetslösa. 

Vi glitder o�� naturligtvis at att �ituationen ljusnat pa den v�irmländska 
arbetsmarknaden men ;a ock�a c:n del befintliga problem och kommande 
oro�moln. Vi kon� taterar bl. a. att min�kningc:n av arbeblö�heten ii r bet)dligt 
l�igre i -.kogsl�incn än i övriga delar av landet. 

Tro!'> förb�tttrade arbet�löshetssiffror har Värmland fortfarande kommu
ner mc:d myckc:t hög arbetslöshet. l lagfors. Torsby och Munkfors hör till dc 
20 kommuner ;om har den stör�ta andekn arbetslösa i landet. 

Ett problem är att ddtid�arbeblösheten ligger mycket högt i Värmlands 
län. Inom sjukvarden är den t.ex. näst hög�t i hela landet. Man maste fraga 
;ig. \arför Värmland lyckats siimre i dc:tta av;eende än andra län. då 
efterfragan pa per;onal för varet och omsorg är stor i hela länet. 

Bri�tc:n pa arbetskraft inom vi�sa sektorer. t.ex. verkstadsindustrin. järn-. 
stal- och sagverk och livsmedelsindustrin är ett problem. 

Den ökade �jukfranvaron är ett annat problem. Ännu ett är att vis; 
arbetslöshet har dolts genom ett stort antal förtidspensioneringar. 

situationen pa arbetsmarknaden är- trots högkonjunkturen- be värlig 
för vi��a grupper. t.ex. ungdomar. kvinnor i glesbygd. handikappade och 
tlvktingar. 

Befolkningssituationen i länet bedöms vara tämligen stabil under de 
närma�te aren med ca 280 000 invanare. Uinet har haft ett inflyttningsöver
skott pa ca 1700 per�oner sena�te aret. Av dessa kom l 350 per�oner fran 
utlandet. Vi;;a kommuner har min�kat i folkmängd: Filip�tad. Kri;tine
harnn. Grum� och Säffle. 

Ålder��trukturcn i Värmland ii r oroande. Flera kommuner har 25 procent 
in,·anare �om är över 64 ar: Munkfors. Torsby. Filipstad och Sunne. Samma 
kommuner vi�ar ocksa stora arbeblö�hets�iffror. 

Antalet 16-aringar mi n� kar med ca ROO under den närmaste 5-ar�perioden. 
medan antalet RO-aringar och äldre ökar med ca 2500 personer. 

Den värmländska indu�trin har gatt gan�ka bra de �cna�tc aren och har haft 8 



ungefär samma lönsamhet som i landet i övrigt. Värmland är fortfarande 

beroende av sina basindustrier och det finns stor risk att länet kan drabbas av 

ytterligare rationaliseringar och därav följande arbetslöshet. 
Även om situationen är ganska ljus för värmländskt näringsliv och 

värmländsk arbetsmarknad just nu måste vi räkna med en begynnande 

konjunkturnedgång de närma te åren. Vi vet då av erfarenhet att vårt län 

snabbt kommer att drabbas därav. 

En viktig faktor för vår industri är hur energipolitiken utvecklas. Inte minst 

vår pappers- och massaindustri är beroende av god tillgång till billig energi. 

En för tidig kärnkraftsavveckling skulle vara något av ett dråpslag för den 

värmländska industrin med stor arbetslöshet som följd. Detta bör ges 

regeringen till känna. 

Viktiga faktorer för en bra framtid för Värmland 

Vägaroch kommunikationer 

l en gemensam borgerlig motion (c+m+fp) framhåller vi vägnätets betydelse 

som en viktig del av länets infrastruktur. 

Vi betonar nödvändigheten av att länsstyrelsens nyligen framlagda flerårs

planer för vägbyggandet kan genomföras. Dessa planer innefattar bl.a. väg 

62 genom Klarälvdalen samt vissa delar av väg 61. 63, 172. 177, 234 och 242. 

Redan tidigare har framställan skett om medel till byggande av tre etapper 

på El8 mellan länsgränsen och Karlskoga. Andra projekt som rör E 18 är 

också viktiga, nämligen E18 genom Segmon samt sträckan Hån - riks

gränsen. 

Dessutom behöver svaga, äldre broar förstärkas och byggas om. Vi anser 

också att vältrafikerade grusvägar behöver beläggas inom en tioårsperiod. 

Vi anser att en väsentlig höjning bör ske av anslagen till förbättrade vägar i 

Värmland, då en förbättrad infrastruktur är en av de viktiga�te regionalpoli

tiska åtgärderna i vårt län. Detta bör ges regeringen till känna. 

är det gäller järnvägstrafiken anser vi att planerna för Målarbanan och 

Svealandsbanan också måste omfatta bättre kommunikationer - bl.a. med 

snabbtåg - på bandelen Örebro-Karlstad-Charlottenberg. Tågtrafiken 

mellan Charlottenberg och O�lo måste bibehållas och utveckla . Tågtrafiken 

Karlstad - Kil- Göteborg måste förbättras vad gäller turtäthet och service. 

En ny flygplats är av utomordentlig betydelse inte minst för länets 

näringsliv. F.n. avvaktas utredningen av miljökonsekven�erna av en ev. 

flygplats i Mellerudstorp, som av länsstyrelsen bedömts vara lämplig 

förläggning av en ny länsflygplats. Med tanke på att den nuvarande 

flygplatsen förklarats olämplig av miljöskäl anser vi det vara en primär 

skyldighet för staten att svara för nödvändiga investeringar i en ny flygplats. 

V änersjöfarten 

l en motion till föregående riksmöte påtalade vi den stora roll som 

sjötransporten på Vänern spelar. inte minst för skogsindustrin. Vi uttryckte 

då vår oro över att STORA-koncernen ev. skulle frakta sitt gods med bil 

direkt till västerhavet. Vi kan nu dessbättre konstatera att godstransporterna 

på Vänern kommer att fortsätta. 

Mot. 1988/89 
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Vi an�er att det bör rada konkurrensneutralitet mellan olika trafik�lag och Mot. 1988/89 
vi framford..: därför i var tidigare motion an en �jötransportstöd borde A456 
införa�. Della itr moti\erat även med hänsyn till att �jötran�porter är 

miljövänliga. Vi kan nu kon�tatera all den regionalpolitbka utredningen �ka 

utreda denna fraga. 

Vi vidhal kr var uppfan ni ng i denna f raga. vilket \i anser bör ges 

regeringen till känna. 

Värmlandskt näringslh 

Det viirmlanu'ka nitring�livet har hittilb pritglat\ <1\ dc �tora hruken 

(jarn-�tal . papper-ma��a ) . �om genomgatt �tora �t r u kturomvandlingar. Efter 

cn lll)Ckct provo�am tiu har dc �tnra företagen nu kon�oliderat\ men nya 

rattonali�eringar kan intratfa. 

Trot� all vi,�a delar av länct präglas av de stora bruken kan vi kon�tatera 
att 67 procent a\ dem \0111 athetar inom företag (utöver jordbruket ) iir 

an�tallda i �maföretag med mindre än 2(Xl an�tällda. Siffran för riket är 59 

procent. 

Det är pthtti\ t att en Il) företagaranda tyck' ha växt fram och all 
elcktronik- och dataindu,trin �kapat manga arhebttllfitllen. t.o.m. pa 

�maorter i glc,bygd. Bland företag. �om har ttllkommit eller utvecklat\ väl

bl.a. p.g. a. dataut\ecklingcn- finner vi t. ex. Pragramatic Sweden i Karbtad. 

Nord\ och Calamo i :--lolkom. TVAB i Årjiing och Siifne. oma� i Säfne. 
Elektromåan i Arjäng. Millcr i Sunne. Tepro i Tor�by. llolm�trands i 
Valbcrg. l lagfor' Tooling och Teli i Kri�tinehamn. 

En po,iti\ utveckling har ocba kunnat notera� \id bl.a. verk�tatbföreta

gen Pcrfecta i Jihscfor� och Siifneverken. 

AB Tetra-Pak i For�haga iir exempel pa en lyckad er�iillning�industri diir 

den tidigare basniiringen försvann. 

Om�trukturcringen av KMW i Karlstad till Valmet KMW och KAMFAB 

har vi�at all en större marknad än den tidigare ofta är nödvändig. 

Hur skall framtiden mötas'! 

För all en po�itiv utveckling av det \iirmläntbka nitring�lt\ cl �kall kunna �kc 

pa ,tkt ar u..:t nmlvandigt an företagen' ko�tnader halb ncre. 

Viktiga�! ar c n �änkning a\ �kallet rycket men ä\ en all arbet�givaravgifter
na hall� pa en �a ltlg nint \Om möjligt. :VInnga värmländ�k<t företag har tyvärr 

en trakig erfarenhet a\ att \ :tlutbildad och cfter�ökt arbet�kraft inte n:r11ar till 

liinct p.g.a. den höga kommunal- och land ting5skanen . �om gör att 

nettoinkom�ten blir 500-600 kr per manad lägre än i t. ex. Stockholmsområ

det. Sänkta �ka11er är langt viktigare än konstlade åtgärder för all locka 

företag till Värmland . 

Nödvändigheten av ett �linkt skattetryck bör ge� regeringen till känna. 

Företagen ltr mycket beroende av fasta spelregler och min kad offentlig 

reglering. 

För företag inom stödomradena har moderata samling�partiet föreslngit en 

sänkning av arbetsgivaravgifterna. För Värmlands del betyder detta att 
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arbetsgivaravgiften i Torsby kommun (stödområde B) bör sänkas med 3 

procent. Detta bör ges regeringen till känna. 

Läns tyreisen har i sin länsrapport 198 tecknat en ganska ljus bild av det 

värmländska näringslivets framtid. Om näring livet skall utvecklas så 

positivt. som vi alla önskar. krävs emellertid en ny inriktning av näringspoli

tiken. 

Det är viktigt att näringspolitiken främjar småföretagande och entrepre

nörskap. För en positiv utveckling av tjänstesektorn. �om bedöm\ vara den 

möt utvcckling�bara. kriivs att de kommunala monopolen upphör och <llt 

det t.cx. blir möjligt att driva egen verksamhet även inom barnomsorg. vard 

och iildreon1:>org. Detta skulle gagna glesbygdskommunerna. som i dag t. ex. 

tvingas betala höga sociala avgifter för barnomsorg till storstadsområdt.:na! 

Det ii r ocha en viktig jäm�tälldhetsfråga för kvinnorna i varden att �lippa det 

"näringsförbud" ·om rader i dag. 

Nödvändigheten att avskaffa kommunala monopol för att främja lands

bygdens utveckling bör ges regeringen till känna. 

Vi har i en särskild motion om småföretagen föreslagit en rad åtgärder som 

skulle underlätta smilföretagande. t.ex. sänkta skatter och borttagande av 

katt pa arbetande kapital. 

Arbetsmarknadspolitiken 

Vi anser att arbetsmarknadsutbilt.lningen är det viktiga�te arhet�marknads

politiska instrumentet vid sidan om arbetsförmedlingen. Utbildning. som gör 

den enskilde arbetstagaren bättre rustad pa arbetsmarknaden. är att föredra 

framför t. ex. beredskapsarbeten. Sactana är dock i viss utsträckning nödvän

diga i ett län med Viirmlands arbetsmarknadsstruktur. 

Dc s.k. trygghetslagarna är bra för dem som redan har ett arbete. För 

nytiiiträdande på arbetsmarknaden kan de emellertid vara ett hinder. 

Ungdomar. hantJikappade och nyktingar skulle ha större chans att f a ett 

arbete om det fanns en generell rätt till provanställning. Vi anser att en 

översyn bor göras av trygghetslagarna men hänvisar i denna fråga till en 

moJerat kommittemotion. 

:"Jiir det gäller arbet handikappade anser vi att ner borde få plats i det 

reguljära arbetslivet och att Samhalls resurser i första hand bör komma de 

vårast handikappade till del. Moderata amlingspariet har bl.a. i en 

kommittemotion föreslagit ett nexibelt lönebidragssystem. som är knutet till 

individen och inte till arbetsplatsen. AMS synes dela vår uppfattning. men 

regeringen har ännu inte sträckt sig längre än till viss verksamhet i ett par 

lån. 

Vi anser att det moderata förslaget till utformning av lönebidraget bör 

införas i hela landet. Detta bör ges regeringen till känna. 

Vad beträffar ungdomarnas yrkesutbildning anser vi att den praktiska 

yrkesutbildningen i större utsträckning bör förläggas direkt ute i arbetslivet 

genom s.k. lärlingsutbildning. Utbildningen bör ske i samarbete mellan 

arbetsplats och skola. Elverna bör genom en lärlingsanställning vara fast 

knutna till en arbetsplats. där de får sin praktiska handledning. medan skolan 

svarar för den teoretiska undervisningen. l denna fråga hänvisar vi till en 

moderat kommittemotion. 

Mot. 1988/89 
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:"J är det gäller gymna�ieutbildningen har vi i en komminemotion tagit klar 

ställning för en treårig vårdutbildning. F.ö. pågår ett s. k. fullskaleförsök med 

treårig gymna�ieutbildning i Värmland. vilket skall utvärderas. 

l: h ecklingsmöjligheler 

Det finns tillviixtkraft i de varmländska bygderna förutsatt att näringspoliti

ken utforma� pa ett sådant �ätt att den stimulerar till företagande. lnveste

ring�takten har varit gan�ka hög i företagen de senaste aren men nyforeta

gandet är ditrcmot inte �är�kilt �lort. 

Vad gäller de �är�kilda � tarliga medel. som ställs till länets förfogande. är 

det po�itivt all de��a numera får användas ganska fritt. Det behövs emellertid 

en höjning av liin�anslagen. Vi ifrågasäller också om inte medlen kunde få 

användas itnnu friare än i dag. t.ex. till förhällringar av infrastrukturen. om 

dena är län��tyreben uppfattning. 

ödvändigheten av en höjning av länsanslagen och möjligheten till en 

friare anvilndning av de��a bör som vår mening ges regeringen till känna. 

Län,�tyrel�en bedriver en rad utvecklingsprojekt tillsammans med kom

muner och m) ndigheter. och pa detta sän kan den enskildes och kommuner

na� tntres\en tillvarata� pa ett positivt sätt. 

ED V-projektet �om �yftar till att öka tillämpningen av elektronik och data 

i Vimnland och \Om �tartades av Handelskammaren och Utvecklingsfonden 

har gett manga po\iti\·a effekter. 

En rad projekt för att ut\ eckla vanenbruket förekommer. Vi an�er att 

denna verk�amhet i och för sig är positiv, men här bör bä n re marknadsunder

�ökningar göra� innan ynerligare satsningar sker. 

Projektet" Laxfond Vänern" i samarbete mellan samtliga kommuner runt 

Vimern pagår. l denna fråga hänvisas till särskild motion. 

Glesbygdsslödet 

Det s. k. glesbygd-.stödet har' i�at sig vara en flexibel stödform. som syftar till 

all främja �y�sebänning och upprätthålla en god servicenivå på landsbygden. 

Det ar t.ex. viktigt all lanthandlarna på dena säll kan fortsälla sin 

verksamhet \amtidigt som pensionärer kan få sina varor hemsända och 

affären kan 'ara en �en iceorgan. t. ex. för apoteket och Sy�tembolaget. 

Olika gle,byg<hprojekt har bedrivits med framgang i länet i bl.a. Torsby. 

Sunne och l lagfor� kommuner. 

En del aktiviteter har pägan under den s.k. "Hela verige ska le,a"

kampanjen. dör Ehhärad�bygden var särskilt aktiv. 

Det är viktigt an människor i glesbygd skall kunna ha kombination syssel

sänningar. t.ex. jord- och �kogsbruk samt slöjd och konsthantverk. Sådan 

verk�amhet bör pa allt �ätt uppmuntras. 

Yner�t iir den värml�indska landsbygdens överlevnad beroende av de 

manga rminni�kornas ideer och engagemang. Det är viktigt an politiken 

generellt utforma� �a att den �timulerar och inte drabbar glesbygd�befolk

nrngen. Gle,bygd-.,tödct kan vara en positiv stimulan� i många fall. 

Mot. 1988/89 
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Högskolan- en viktig faktor för länets utveckling 

Alla erfarenhet visar att en väl fungerande högskola är en stor tillgång för ett 

län när det gäller att rekrytera och behålla välutbildad arbetskraft. Med sina 

4000 elever och utbildning i bl.a. teknik, ekonomi. humaniora samt 
lärarutbildning är högskolan den utan tvekan viktigaste regionalpolitiska 
satsningen i vårt län. 

Högskolan har ett mycket nära sarnarbete med länets näringsliv. Det s. k. 
"Hjärnbruket'" vid högskolan ger god möjlighet att utveckla den kreativa 

miljön. 
l en särskild motion har vi utvecklat de faktorer som vi anser vara viktigast 

för högskolans närmaste framtid. varför vi här endast vill framilalla 
högskolans stora betydelse för länet och vikten av att den får utvecklas på ett 
positivt sätt. 

Kultur- en förutsättning för kreativ miljö 

l en alltmer teknikorienterad tillvaro framstår kulturell mångfald och 
variation i kulurutbudet som viktigare än någonsin. 

Värmland med sin gamla tradition som kulturlandskap. sina invånare med 

stort kulturellt intresse och sina många aktivt arbetande kulturpersonligheter 
borde ha alla möjligheter att erbjuda ett rikt kulturliv för sina invånare- och 
har det också. Detta är en förutsättning för att kunna rekrytera och behalla 
dugligt och välutbildat folk inom alla sektorer av samhället. 

Inte minst inom kulturlivet framstår det klart vad enskilda per oner 

initiativkraft och engagemang betyder för en positiv utveckling. Som 
exempel kan nämnas det pågående Rackstaels-projektet i Arvika och arbetet 
för ett internationellt musikcentrum i Brunskog. 

Värmland av i dag har flera framstående författare. sångare. konstnärer 

och andra kulturarbetare. 
Den främsta finansieringskällan för kulturlivet bör vara vad den enskilda 

människan- utifrån sina behov- betalar. men �jälvklart är ett visst stöd fra n 

stat och kommun nödvändigt om alla skall kunna nås av kulturutbudet. 

Vi anser att vårt län bör ha ett '"kulturhus'" i Karlstad och för att förverkliga 
detta bör alla möjligheter till sponsoring undersökas. 

Hemställan 

Med hänvisning till det anförda hemställs 

[att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna att 
väganslagen till länet bör höjas som en viktig regionalpolitisk 
ätgärd.1] 

[att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna att ett 

sjötransportstöd bör införas för att bevara konkurrenskraften för den 

miljövänliga Vänersjöfarten.1] 

[att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna att en god 
tillgång till billig energi är av avgörande betydelse för den framtida 

utvecklingen av värmländskt näringsliv och värmländsk arbetsmark

nad,2] 
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(att riksdagen som �in mening ger regeringen till känna att en Mot. 1988/89 
sänkning av skattetrycket är nödvändigt för en positiv näring�livsut- A456 

veckling och för att yrkeskunnigt folk ska kunna rekryteras till och 

behållas i länet.3) 
l .  att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna att 

arbetsgivaravgiften bör sänkas med 3 procent i stödområde B (Tor�by 
kommun), 

(att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna att 
avskaffande! av kommunala monopol. t. ex. inom vårdsektorn. är 
nödvändigt för en positiv utveckling av den värmländ�ka 
tjänstesektorn.�] 

2. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna att ett 

flexibelt lönebidrag kopplat till den en�kilda individen och inte till 
arbetsplatsen bör införas för att i ökad utsträckning erbjuda arbets
handikappade arbete i det reguljära arbetslivet. 

3. att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna att 
länsanslagen bör höjas och att de bör kunna användas friare än f. n. 

Stockholm den 24 januari 1989 

Gullan Lindblad (m) 

l 1988/89:T239 

: 1988/89:N455 

-' 1988/89:Sk412 
" 1988189: Fi512 

Göthe Knutson (m) 
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